

论著

重组Ad-Cp-CDglyTK双自杀基因腺病毒载体构建及体外抑制鼻咽癌细胞的实验研究

王国慧¹,何军芳²,樊卫^{1△},吴沛宏³

中山大学肿瘤防治中心1核医学科, 3影像与介入治疗中心, 广东 广州 510060; 2中山大学中山医学院免疫学教研室, 广东 广州 510080

收稿日期 2007-6-26 修回日期 2007-10-29 网络版发布日期 2008-11-13 接受日期 2007-10-29

摘要 目的:

构建含EB病毒Cp启动子的CDglyTK双自杀基因靶向腺病毒载体 Ad-Cp-CDglyTK, 探讨Cp启动子能否特异性调控自杀基因在转染鼻咽癌细胞中表达及靶向性治疗鼻咽癌的可行性。方法: 采用pDC316穿梭质粒系统, 高保真PCR扩增tk、cd、Cp等基因序列, 采用定向克隆方法构建含Cp启动子的双自杀基因pDC316-CP-CDglyTK重组质粒, 经DNA测序、酶切法鉴定所构建质粒, 在293细胞中进行重组腺病毒Ad-Cp-CDglyTK包装、扩增、纯化与病毒滴度测定, 体外转染鼻咽癌细胞株CNE1与正常鼻咽NP69细胞株, RT-PCR法检测转染细胞中CDglyTK基因的表达, MTT法观察Ad-Cp-CDglyTK/GCV+5-FC系统对CNE1细胞株的体外杀伤作用。结果: 经DNA测序、限制性酶切法分析显示pDC316-Cp-CDglyTK含完整正确的tk、cd、Cp基因序列, 在293细胞中包装扩增后病毒滴度为 5.6×10^{12} TCID₅₀/L, 体外转染鼻咽癌CNE1细胞株与正常鼻咽NP69细胞株后, 采用RT-PCR法从CNE1细胞株总RNA中扩出Cp片段, 而NP69细胞株未检测到相应基因mRNA表达, MTT结果显示经前体药物处理转染后CNE1细胞株与NP69细胞株, 5-FC+GCV联合用药较单一前体药物对CNE1细胞具有更强的抑制作用 ($P < 0.05$), 联合用药对NP69细胞株未见明显杀伤作用。结论: Cp启动子可以特异性调控CDglyTK融合自杀基因在鼻咽癌细胞株(CNE1)中表达, 融合自杀基因/前药系统较单一基因对鼻咽癌细胞具有更强的杀伤作用。

关键词 鼻咽肿瘤; Cp启动子; 腺病毒,人; 基因疗法

分类号 [R739.63](#)

Antitumor effects of recombinant vectors carrying CDglyTK suicide gene on nasopharyngeal carcinoma cell in vitro

WANG Guo-hui¹, HE Jun-fang², FAN Wei¹, WU Pei-hong³

1Department of Nuclear Medicine, 3Department of Imaging and Interventional Radiology, Cancer Center, Sun Yat-sen University, Guangzhou 510060, China; 2Department of Immunology, Zhongshan School of Medicine, Sun Yat-sen University, Guangzhou 510080, China. E-mail: fanwei@mail.sysu.edu.cn

Abstract

AIM: To construct the recombinant adenovirus carrying fusion suicide gene CDglyTK with the C promoter(Cp), one of the key factors in controlling Epstein-Barr virus latent gene expression, and to investigate if the Cp mediates the expression of CDglyTK in CNE1 cells and kills the cancer cells specifically.

METHODS: The tk, cd, Cp sequences were amplified by PCR and subcloned into corresponding sites of pDC316 vector with directional cloning method to construct the pDC316-CP-CDglyTK. The plasmid was analyzed by DNA sequencing and enzyme digestive method. The recombinant adenovirus of Ad-Cp-CDglyTK was packaged, amplified and purified in 293 cells, and the virus titre was determined by TCID₅₀ method. The CDglyTK gene expression in CNE1 and NP69 were examined by reverse transcription-polymerase chain reaction (RT-PCR) after in vitro transfection in CNE1 and NP69 cells. The killing effect of Ad-Cp-CDglyTK/GCV+5-FC on CNE1 cells was
detected by MTT method.
RESULTS: The results of restriction enzyme digestion and DNA sequencing showed that the tk, cd, and Cp gene were inserted into the pDC316 plasmid in correct orientations. The titer of the recombinant adenovirus was 5.6×10^{12} TCID₅₀/L. The Cp fragment was amplified from the total RNA of the transfected CNE1 cells by RT-PCR. The mRNA of CDglyTK

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(1077KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)

复制索引

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“鼻咽肿瘤; Cp启动子; 腺病毒,人; 基因疗法”的 相关文章](#)

本文作者相关文章

- [王国慧](#)
- [何军芳](#)
- [樊卫](#)
- [吴沛宏](#)

gene expression was not detected in NP69 cells. The MTT results showed that after administration of GCV and 5-FC, the killing effects of fusion gene were much better than those of single gene therapy.
CONCLUSION: The C promoter specifically mediates the expression of CDglyTK in CNE1 cells. The Ad-Cp-CDglyTK/GCV+5-FC has much better killing effects on CNE1 cells than single gene.

Key words [Nasopharyngeal neoplasms](#) [C promoter](#) [Adenoviruses](#) [human](#) [Gene therapy](#)

DOI: 1000-4718

通讯作者 樊卫 fanwei@mail.sysu.edu.cn